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ΑΠΟΚΛΑΥΨΗ *  Εναν χρόνο πριν από την τραγωδία ή χ ε  ενημερωθεί η πολιτική ηγεσία του υπουργείου Μειαφορόον για

Το απόρρητο έγγραφο 
S r  Υ»α τον θάνατο στον αέρα
Λ ν  α ληθεύει η  π ληροφ ορία  

ύ ι ι  ο  npfoOunoopyos κ. Κ. 
Σ η μ ίτη ς  δεν  πγκηίθεται να  καλύ
ψ ει ιη  θέση  ίσ ο  α να η λη ρ ω ιή  ι>- 
noupyou  Ε ξω τερ ικώ ν με κάπ ο ιο  
στέλεχος, αστό θα ε ίνα ι η  καλ ιηε  
ρη  απότιση φ όρου τιμής στον Γ ιάν
νη Κ ρανιδιώ τη. ιιου είχε ταυτίσει 
το  όνομά του με τον ρόλο  του κα ι 
κ α τ ’ α υτόν  τον τρόπο το  κενό  που 
ά φ η σ ε ε ίνα ι δυσαναπλήρτιπο». Με 
αυτό το σχόλιο xop ixpa ios κυβερ 
νητικός ηαράγοτν απέδωσε χθες το 
κλίμα που επικρατεί στην κυβέρνη
ση μετά το τραγικό ουμ(ίάν του Βου 
κουρεστίου, για το  οποίο ο  χαρα 
κ τη ρ ισ μ ό ς  «π α ρ ά δ ο ξ ο » το υ  
Πρόεδρου tits Δ ημοκρα τias κ. Κ. 
Σ τεφ α ν ό π ο υ λ ο υ  εξακολουθεί να 
ισχύει.

Χθες προσετέθη εκ  μέρους του 
κυβερνητικού εκπροσιΐιπου κ. Δ ημ . 
Ρέππα και η βεβαιότητα για την  ύ 
παρξη ευθυνών, ο onoios απαντώ 
ν ιας ο ε  tjxctikcs ερωτήσεις τόνισε 
χαρακτηριστικά: «Σημ ειώ νω  -  κα ι 
έχω  λόγους που το κά νω  - ότι ο 
I lfx iO vnoopyox ζή τη σ ε ο έλεγχος 
non θα  γ ίνει να  ε ίν α ι σε βάθος, η 
έρευνα να ε ίνα ι ουσιαστική κα ι να  
αποδοθούν  ευθύνες. Γιατί ως φ α ί 
νετα ι υπάρχουν ευθύνες». Και ου 
μπλήρωοε: «Οι ευθύνες ασφαλώς, 
α ν  αηοδειχθεί ό ιι το αεροπλάνο δεν  
ή τα ν  κατάλληλα  προετοιμασμένο  
) ΐα  να  χρησιμοποιηθεί σε μια τ έ 
τοια ιπήση, ε ίνα ι μεγάλες».

Σε άλλο σημείο της ενημέρωσης 
npos τους πολιτικούς συντάκτες, εμ 
μέσο» πλ ην σαφτΐκ ο υπουργός Τ ύ 
που απέκλεισε το ενδεχόμενο να ο 
ιρ ε ίλ ετα ι το  δυσ τύ χημ α  σε 
παράγοντες που δεν μπορούσαν να 
ηροβλεφθούν λέγοντας χαρακτηρι
στικά: «Λν υπήρξε κάποιος εξωγε 
νής n a fx iyo v ia s  η  οποίος ή τα ν  τό 
σο καθοριστικός και επηρέασε προς 
το δτχιμενέστερο την  πτήση, και αυ
τό  βεβαίο)5 ερευνάται. Φαίνεται ό 
μως ότι δ εν  ή τα ν  αυτός ο  καθορι 
σηκός παράγοντας ) ΐα  τη  μοιραία 
αυτή πτήση».

Ο  κ. Ρέππας ανακοίνωσε ότι «έ 
χει δ ιαταχθεί από τη ν  πλευρά της 
τακτικής δικαιοσι'ινης έλεγχος και 
ο Πρ(ϋθυπουργός έχει δώσει εντο 
λή ο έλεγχος ο οποίος θα γίνει \τα  
να  διαηιστατθούν τα ακρ ιβή  αίτια  
αιπής της τραγτοδίας να ε ίνα ι ου
σιαστικός. στ βάθος, π/τοκειμένου 
να  γνωρίζουμε ποιοι έχουν ευθύ
νη».

Απαντώντας σε ερωτήσεις για την 
καταλληλότητα του Φάλκον τόνισε: 
«Το αεροπλάνο αυτό χρησιμοποι
είται από τον Πρτοθυπουργό, τα μέ
λη  της κυβέρνησης και άλλους κρα
τικούς παράγοντες. Γνοτρίάτε πολύ 
καλά ότι γ ίνονται οι ανάλογες φρο- 
ντίδες. Λ ν  η  φ ροντίδα  αυτή  ή ταν  
πλήρης, θα  το πουν οι ειδικοί». Δεν 
έκρυψε όμως ότι στο παρελθόν εί 
χαν δημιουργηΟεί προβλήματα: «Κα
τά καιρούς κα ι αυτό το αεροπλάνο, 
όπως συμβαίνει κα ι με άλλα αερο
πλάνα, παρτηισίασε τεχν ικά  προ- 
βλέιματα τα οποία αντιμετωπίστη  
κ α ν » . Και σε άλλη  ερώ τησ η  
ιιροσέθεσε: «Οπως άλλα αεροπλά
ν α  π αρουσ ιάζουν  κ α τά  κα ιρούς  
ηγχτβλήμαχα έτσι κ α ι το συγκεκρι- 
μένο. Δ εν  απ οτελεί εξα ίρ εση . Υ
πήρξαν κατά  καιρούς βλάβες ο ι ο 
ποίες είχαν  εη ισημ ανθεί κα ι ε ίχαν  
αποκατασταθεί».

V. Λλκοπουλος

Π ριν από έναν χρόνο είχε ενημε 
ρωθεί η πολιτική ηγεσία του 
υπουργείου Μεταφορών για τα 

τεχνικά  προβλήματα του μοιραίου 
Φάλκον, αλλά και για την πλημμελή 
εκπαίδευση του ιπταμένου προσωπικού, 
το οποίο δεν εφάρμοζε πλήρως τους 
κανόνες ασφαλείας που ακολουθεί η 
Πολιτική Αεροπορία. Σε απόρρητη 
έκθεση του κυβερνήτη κ. Α κρ. Τσολά- 
κ η  (εξουσιοδοτημένου εκπροσιίτπου της

Ρεπορτάζ  
I I .  Λ λ μ μ ί λ ς

Υπηρεσίας Πολιτικής Αεροπορίας) με 
ημερομηνία 7 Σετπεμβρίου 1998, η 
οποία υποβλήθηκε στον τότε δ ιοικητή 
της Υ11Λ κ. Δ . Κ α λό φ ω νο  και εν  συνε 
χεία διαβιβάστηκε στο γραφείο  του 
υπουργού Μεταφορών κ. Α ν. Μ αντέ 
λη, καταγράφονται όλες οι τεχνικές και 
άλλες ελλείψ εις στο συγκεκριμένο 
αεροσκάφος και προτείνονται μέτρα για 
την αντιμετώπισή τους, τα οποία όμως 
δεν υλοποιήθηκαν ποτέ. Σύμφωνα με 
την έκθεση του κ. Τσολάκη -  την οποία 
έχει υπόψη του «Το Βήμα» -  υποδει 
κ \ύ π α ι ο  επανέλεγχος του αεροπλάνου 
για τις συχνές βλάβες που παρουσία 
Ιε . «Θα π ρέπ ει ν α  α ν τιμ έ τω π ε  
σ θ ο ύ ν  σ ε  β ά θο ς  ο ι π ρ ό σ φ α τα  
π α ρ α τη ρ η θ ε ίσ ες  βλάβ ες , ακόμ η  
κ α ι α ν  π ρέπ ει το  α ερ ο σ κ ά φ ο ς  να  
α π οσ τα λεί ε κ  ν έο υ  σ τη ν  κα τα -  
σ κ ευ ά σ τρ ια  ε τα ιρ ε ία » αναφέρει στην 
έκθεσή του ο κυβερνήτης, ο οποίος 
προέρχπαι από την Πολεμική Λερό 
πορία, ενώ δ ιοέλεσ ε επί σειρά ετών 
υπεύθυνος ασφαλείας πτήσεων της 
Ολυμπιακής και συνεργάζεται με τη 
NASA.

Λιπή η αποστολή για επανέλεγχο -  
όπως εξήγησαν αρμόδιοι παράγοντες 

δεν έγινε ποτέ, ενώ τα προβλήματα εμ 
φ ανίίονταν συχνά σε πτήσεις του αε- 
ροπλόνου.

Αναλυηκά στην έκθεσή του ο  κ. Τσο- 
λάκης σημείωσε τις εξής διαπιστώσεις' 
«Οι ιπ τάμενοι στο Φάλκον δεν  ακο- 
λουθοτ'ιν συγκεκριμένο πρόγραμμα εκ
παίδευσης κα ι επαναληπτικής εκπ αί
δευσης (s im u la to r, σωστικά μέσα). Το 
προσωπικό θαλάμου επ ιβατώ ν  δ εν  α 

κολουθεί, επ ίσης, συγκεκρ ιμ ένο  
πρόγραμμα εκπαίδευσης κ α ι επ ανα
ληπ τικής εκπαίδευσης στα σωστικά  
μέσα. Δ εν  γίνετα ι οργανω μένη επ ί
δειξη  σω σ τικώ ν μέσω ν κ α ι ενημ έ- 
ρτοση ταξιδ ιού  προ πτήσεως στους ε- 
κάστοτε επιβαίνοντε.ς».

Στη συνέχεια της  έκθεσ ής του, a 
φού σημειώνει σειρά άλλων ελλείψ ε
ων, ο κυβερνήτης εισηγείται τα εξής: 
Π τη τ ικ ό ς  τομ έας
1. Ν α εκπ ονηθεί πρόγραμμα εκπ α ί
δευσης κ α ι ε π α ν α λ η ιπ ικ ή ς  εκ π α ί
δευσης τω ν χειρ ιστώ ν που π ετούν το 
αεροσκάφος και να  εφαρμόζεται σχο
λαστικά.
2. Να εκτελούν περιοδικά πτήσεις στα 
s im u la to r , όπως κ α ι σε όλους τους 
άλλους τύπους που ιτετούν.
3. Ν α π αρακολουθούν εκπ αίδευση

κ α ι επ αναληπ τική  εκπαίδευση στα 
στιχπικά μέσα. Τ η ν  ίδια εκπαίδευση  
θα  πρέπει να  π αρακολουθεί κ α ι το  
πλήρτομα θαλάμου επιβατών.
4. Να γ ίνετα ι ενημέρωση  σωστικών 
μέσων και ταξιδ ιού προ πτήσεως από 
το  προσωπικό στους επ ιβαίνοντες. 
Τ ομ έας σ υ ν τή ρ η σ η ς
1. Π αρά τη ν  επ ιθεόψηση προ μ ηνών 
το υ  α ερ ο σ κ ά φ ο υ ς  α ιιό  τη ν  κα τα  
σκευάσ ιρ ια  ετα ιρ εία  θα πρέπει να  α 
ν τ ιμ ε τω π ισ το ύ ν  σε β ά θ ο ς  ο ι πρό- 
σ φ α τα  π α ρ α τη ρ η θ ε ίσ ε ς  β λ ά β ες , 
ακόμη κα ι α ν  πρέπει το  αεροσκάητος 
ν α  α η ο σ τα λε ! εκ  ν έο υ  σ τη ν  κα τα  
σκευάστρια εταιρεία .
2 . Να μελετηθεί ο  εξοπλισμός του α 
ερ ο σ κ ά φ ο υ ς  με F.GPWS (Σύστημ α  
Π ρ ο ειδ ο π ο ίη σ η ς  Γ ε ιτν ία α η ς  Εδό 
φους)». Α ναφερόμενος στο θέμα της

όλης διαχείρισης του Φάλκον, ο  κ. Too 
λάκης προτείνει ακόμη  να ανατεθεί 
στην I Ιολεμική Αεροπορία η εκμετάλ 
λευοιι ίου  αεροσκάφους καθώς, όιιως 
αναφέρει, «τοι'ηο θα  καλύψει με ευ  
ρτπερο τρόπο  όλες τις ανά γκες  που 
ιιροηπ οθέτουν ο ι ιη ή σ ε ις  υψ ηλώ ν  
προσώπων». Ο  ίδιος συνιοτούοε, μά 
λισια, τη δημιουργία οργάνου απιρα 
λείας ιπήοεω ν του συγκεκριμένου a 
εροπλάνου με συμμετοχή όλω ν των 
( μιιλι κύμινω ν οτιιν ειιιχι ιρ ιιο ιακήι κ 
μετάλλευσή του.

Εντύιιωση ιιροκαλεί, επίσης, η η 
vaqiofMi του κ. Γσολάκη στον τρόιιο 
επιλογής των χειριστών που ηετούσαν 
το  σ υγκεκρ ιμένο  αεροπλάνο, αφού 
δεν πρόκειται για κάποια κρατική πρ 
χή, αλλά για το σωματείο των πιλότων, 
την Ενωση Χειρκηιΰν I Ιολιτικής Λερό 
πορίας (ΚΧΠΑ).

I I  κυβέρνηση δεν ήταν ευχάριστη 
μένη από τον τρόπο συντήρησης και 
λειτουργίας του Φάλκον και αυιό  το τ 
δείξε ξεκάθαρα με την τροπολογία που 
κατέθεσε στη Βουλή πριν από δύο μύ 
νες και άρχισε πρόσφατα να εφαρμό 
έεται.

Μι αυτή την τροιισλσγία, που ψη 
φ ίο τηκε  στις 8 Ιουλίου και ενστιτμα 
τώ θηκε στο νομοσχέδιο  to o  υιιουρ 
γ ε ίο υ  Ο ικ ο ν ο μ ικ ώ ν  για  δ ιά φ ο ρ α  
θέματα της κεφαλαιαγοράς, ορίστηκε 
αρμόδιος για τη  χρήση και τη ουντύ 
ρηση του  α ερ ο σ κά φ ου ς ο γεν ικό ς  
γραμματέας του Υπουργικού Χυμβου 
λίου κ. Σω κ. Κ οσ μ ίδ ης , ενώ ως τότε 
αρμόδιο για αυτά τα θέματα ήταν το  
Ταμείο  Αεροπορικής Αμυνας στο ο 
ποιο ανήκει το  αεροσκάφος (το Φ άλ
κο ν  έχει ιιαραχωριιθεί από τη  γαλλι 
κή  ε τα ιρ ε ία  Ντπσό στο  υπ ουργείο  
Εθνικής Αμυνας ως δώρο για την  π 
γορά των 40 αεροσκαφών MifwiiO

Σύμφωνα με τις δ ιατάξεις της τρο 
ιιο λ ο γ ία ς , η σ υντήρησ η  και η λει 
τουργία του αεροσκάτρους προκειμέ 
νου να βρίσκεται σε διαρκή ετοιμότητα 
μπορεί να ανατεθεί εκ τό ς  της Ο λυ
μπιακής Αεροπορίας και σε ιδιωτικές 
ετα ιρείες με συμβάσεις που θα ουνά 
ιπονται έπειτα από πρόταση του κ. Κο 
ομίδη.

ΒΟΥΛΗ

Το πολιτικό μνημόσυνο του Γιάννου Κρανιδιώτη
Σ ε ατμόσφαιρα έντονης συναισθηματικής φ όρτι

σης η Βουλή των Ελλήνων αποχαιρέτισε χθες το 
πρωί, με πολπτκό μνημόσυνο, τον Γίάννο Κρανιδιώτη. 
Αμέσως μετά, το Κοινοβούλιο συμμετέχοντας στο μεγά
λο πένθος διέκοι|»ε tls εργασίες του και θα ιιαραμείνει 
«κλειστό» ως αύριο, ημέρα της κηδείας των θυμά 
τοτν της αεροπορικής τραγωδίας. Στην αίθουσα αλλά 
και στους διαδρόμους της Βουλής, βουλευτές από όλα 
τα κόμματα δήλωναν συντετριμμένοι. Βουρκωμένοι 
οι περισσότεροι είχαν να θυμηθούν μόνον καλές οττγ 
μές και να πουν θερμά λόγια για τον αναπληρωτή 
υπουργό Εξωτερικών. «Τον πολπικό που με συνέ
πεια μαχόταν για τα εθνικό  μας δ ίκα ια  στο εξω τε
ρικό» και ο  οποίας, κατά γενική ομολογία, «είχε, εκτός 
τω ν άλλων, επιτύχει χάρη στο ίεχαιριστό ήθος που 
το ν  δ ιέκρινε να μείνει στaOcfxi μακριά α ιιό  τις πολι
τικές αχΊΐθέσεις κα ι τις συνήθεις κομματικές α ντι
παραθέσεις του Κοινοβουλίου».

«Η είδηση του τραγικού θανάτου του Γιάννου Κραντ 
διοηη και τω ν μελών της συνοδείας του έχει συγκλο
νίσει ολόκληρο το ν  ελληνικό λαό, ο οποίος πενθεί 
ήδη τα θύματα του καταστροφικού  σεισμού» είπε ο 
πρόεδρος της Βουλής κ. Απ. Κ α κλα μά νη ς, εκφρά 
έοντα.ς τη βαθιά οδύνη του Κοινοβουλίου « \ηα όϊλους

όσοι χ ά θη κα ν  κα τά  τη ν  εκτέλεση του καθήκοντός
τους».

Με σχεδόν τρεμάμενη φωνή ο υπουργός των Εξωτε
ρικών κ. Γ. Π απ ανδρ έου  είπε: «Είναι δύσκολο να 
συνειδητοποιήσει κανείς  ότι σήμερα δεν  ε ίνα ι πια 
κοντά μας ο  Γ ιόννος Κρανιδιώτης, είτε διότι ε ίνα ι 
πολύ νωπό, ε ίτε  διότι ε ίνα ι πολύ άδικο, ε ίτε διότι 
ε ίνα ι μια τόσο μεγάλη απώλεια». Ο  κ. Παπανδρέου 
τον χαρακτήρισε φίλο και τον καλύτερο συνεργάτη 
του στο υπουργείο, τόνισε την μεγάλη απιϊιλεια για

ΑΥΡΙΟ Η ΚΗΔΕΙΑ
Η  κηδεία του Γιάννου Κρανιδιώτη θα γίνει αύ
ριο, Παρασκευή, στην Αθήνα. Η σορός του 
θα εκτεθεί σε λαϊκό προσκύνημα από ττς 10 
το  πρωί στον Ιερό Ναό του Αγίου Διονυσίου, 
στην οδό Σκουφά. Στη 1 μ.μ. θα ψαλεί η ν ε 
κρώσιμη ακολουθία για τον  αναπληρωτή υ 
πουργό Εξωτερικών και τον γιο  του Νικόλα. 
Πατέρας και γιος θα ταφ ούν μαέί στο Α ’ Ν ε
κροταφείο  Αθηνών.

την Ελλάδα και την Κύπρο που συνιστά ο θάνατός 
του και συνέχισε: «Τον χάνουμε σε μια από τις πιο 
δύσκολες κα ι κρίσιμες στ ιγμές για  τα μεγάλα ζητή  
ματα της χύτρας μας». « / /  απώλεια για τη ν  Ελλάδα 
κα ι τη ν  Κΰιιρο ε ίνα ι δυσαναπλήρωτη κα ι έχει όλα 
τα χαρακτηριστικά μιας ανείικοτης τραγωδίας»  
υπογράμμισε φανερά συγκινημένος ο κοινοβουλευ
τικός εκπρόσιοιιος της Νέας Δημοκρατίας κ. Δ. Σ ιού  
φ ας. «Εφυγε ιη ν δ ιρ α  της μάχης σε αποστολή  εθ ν ι
κού καθήκοντος. Ενας άνθροχιος που ακο ιρ ασ ια , 
με γνώση κα ι ικανότητα, fia x u ia v  για τα εθνικά  μας 
δίκαια δεν  λησμοντίται. Θα παραμείνει ανάμεσα 
μας ως υπόδειγιια ευπρέπειας κα ι πολιτικού ήθους».

«Είναι η περίπτυχητ εκε ίνη  που λέγεται από τον  
λαό μας. ότι οι καλοί πεθαίνουν νέοι»  είπε ο εκιιρό 
σω ιιοςτουI ΙαΣοΚ κ Δ. Γεωργπκόπουλος. Ιαουλλυ 
πητήριπ του κόμματός του εξέφρασε ο  κ. Σ τ. Πανα- 
γτώ του από το ΚΚΕ, όιιως και του Συνασπισμού η 
κυρία Ν ίτσα  Λ ουλέ, η οποία μίλησε για τον «καλό  
συνάτο κα ι ευπρεπή πολπικό». «Ποιος θα  μιιορού 
σε να φ αντασθεί ότι autos ο τελευταίος Σεπτέμβρης 
της χιλιετίας που διανύουμε θα μας επεφέιλασσε τ όση 
οδύνη»  είπε, τέλος, ο  κ. 1. Δ η μαρ άς από το  Λ ΙΙΚΚΙ.

Γ ΐ \  Γ /ΙΟ Η Μ ’ Λ Ι


